
Slovensko vseučilišče. 
Vsled nemirov, ki so nastali v Inomostu 

med nemškimi in laškimi visokošolci, so 
laški državni poslanci vložili interpelacijo 
na naučnega ministra, ali namerava vlada 
ustanoviti vseučilišče za avstrijske Lahe? 
Minister dr. Hartel je odgovoril, da bo vlada 
storila, kar je treba v tem obziru. — Iz teh 
besedi so jugoslovanski državni poslanci 
spoznali, da vlada res namerava za avstrij
ske Lahe ustanoviti vseučilišče in so se 
zbrali p r e t e č e n i č e t r t e k 7. novem
bra k skupni seji, da se posvetujejo o koraku, 
ki se naj stori, da dobimo tudi mi Slovenci 
prepotrebno vseučilišče. 

Ker v petek, soboto in ponedeljek ni 
bilo seje, se je mogel dotični nujni predlog 
vložiti še le v seji 12. novembra. Podpisani 
so najprej načelniki vseh jugoslovanskih 
klubov v temle redu: dr. Sušteršič (slo
vanski cen trum), dr. Ferjančič (jugoslovanski 
napredni klub), dr. Ivčevič (načelnik jugo
slovanskega kluba) in vsi ostali jugoslovanski 
poslanci. Čehi in Poljaki tega predloga niso 
sicer podpisali; a ni dvoma, da bodo pri 
tem boju podpirali Jugoslovane. 

Predlogi poslanca Žičkarja. 
1. Za občino Zabukovje pri Sevnici, 

ki je bila v letih 1898, 1899 in 1900 po 
toči poškodovana in je letos prt preplav
ljenju Sevnišnice veliko trpela; mnogo rodo
vitnih travnikov in njiv je že razdrla; 

2. Za posestnike v katastralnih občinah 
Metenvrh in Ledina v občini Sevnica radi 
poškodeb vsled potoka Sevnišnica, ki izpod
kopava obrežja in odnaša rodovitno zemljo; 

3. Za posestnike v katastralni občini 
Brezovo in v občini Blanka, katerim izpod
kopava Sava obrežje in trga travnike in 
njive; 

4. Za slovenjegraški okraj, kateri vsled 
preplavljanja Mislinje, Janine in drugih po

Državni zbor. 

tokov trpi silno škodo. Stroški za popravo 
strug so proračunjeni nad 200.000 K. 

Poslanec Ž i č k a r je vložil v seji dne 
7. novembra t. I. predlog v v a r s t v o do
m a č e g a v i n a r s t v a . Znane so namreč 
sleparije, katere uganjajo nekateri nepošteni 
vinski trgovci, ki kupujejo lahka vina na 
Ogrskem in drugod ter jih prodajajo pod 
drugim imenom, n. pr. ZavrčanHaložan, 
Turški vrhLjutomeržan itd. Vsled tega 
trpijo domači vinogradniki veliko škodo, ker 
svojih izbornih vin sploh prodati ne morejo 
in ker njihova izvrstna kapljica prihaja na 
slabo ime, če se drugo ničvredno vino pod 
njihovim imenom prodaja. Goljufano pa je 
tudi občinstvo, katero za drag denar slabo 
vino kupuje. Predlog zahteva, da se ima za
konito zavarovati vsako vino, t. j . , da se 
ne sme prodajati tuje vino kot domač pri
delek. 

Vsi ti nujni predlogi so se sprejeli v 
seji 7. novembra. 

Mariborska gimnazija. 
Poslanec R o b i č je s tovariši vložil 

interpelacijo, zakaj vlada ne skrbi za vspo
rednice na slovenskih paralelkah mariborske 
gimnazije, katere so prenapolnjene že leta 
in leta. 

Za diurniste 
je izdelal proračunski odsek postavo, vsled 
katere se jim plača znatno zboljša. Predlog 
odseka se je zbornici že predložil. 

Dispozicijski iond. 
Vlada dobiva razun navadnih zneskov, 

katere potrebuje za razne znane državne 
potrebe, tudi še po 200.000 za razne tajne 
namene. Če državni zbor vladi dovoli tak 
znesek, se zgodi to v znamenje, da njej za
upa. Zgodilo se je pa že tudi, da se ta 
dispozicijski fond vladi včasi ni dovolil. 
Proračunski odsek se bavi ravno te dni s 
to točko. Liberalne nemške stranke zahte
vajo, da mora vlada opustiti nekatere slo
vanske srednje šole, med njimi tudi c e l j 
s k o s p o d n j o g i m n a z i j o , sicer ne 
glasujejo za ta znesek. Ker tudi Čehi vladi 
nasprotujejo, je prav lahko mogoče, da se 
vladi ne bo dovolila ta svota. Sploh je pa 
zdaj malo upanjo več, da bi se državni pro
račun za leto 1902 rešil v letošnjem letu. 
Čuje se že, da bo vlada zahtevala od držav
nega zbora, naj njej dovoli pobirati davke v 
tej visokosti, kakor 1. 1901, tudi prve tri 
mesece bodočega leta. 

Volitve za deželni zbor v Galiciji. 
Pred nekaterimi mesci so se vršile vo

litve za deželni zbor v Galiciji. Pri teh vo

litvah so zgubili Rusini mnogo poslancev; 
na mesto njih so bili izvoljeni Poljaki. Ru
sinski poslanci, njim na čelu Romanščuk, 
so vložili nujni predlog, v katerem zahtevajo, 
naj izvoli državni zbor posebno komisijo, 
katera bi se imela podati v Galicijo in tam 
preiskovati, kakšne krivice so se pri teh 
volitvah godile Rusinom. Srdito je napadal 
v svojem govoru imenovani poslanec vlado 
in Poljake, odgovarjal je Poljak Abrahamo
vič. Strastno kakor vselej je govoril proti 
poljskemu plemstvu, proti gališki duhovščini, 
proti poljskim agentom in proti uradnikom 
socijalni demokrat Dascinskv. (Ta razprava 
se v tem trenutku, ko se piše poročilo, še 
ni končala.) 

Proti redovnikom. 
Proti redovnikom, ki so izgnani iz Fran

coskega, se bo vršila obravnava v sredo. 
Zopet se bo mlatila prazna slama; predlog 
o kmetskih zadrugah pa, ki je že teden dnij 
na dnevnem redu in druge važne stvari, pa 
zaostajajo. Če 20 poslancev vloži kak nujni 
predlog, se mora takoj po opravilnem redu 
obravnavati o njem. Izmed 425 poslancev 
jih toraj zadostuje 20, da ustavijo delo v 
državnem zboru. 


